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پس از نامه ای که فیفا به فدراسیون فوتبال ایران ارسال و تاکید کرد 

که تا انجام تغییرات در اساسنامه حق برگزاری انتخابات را ندارید، 

مجمع انتخاباتی 25 اسفند سال 98 لغو و مقرر شد مسئولان 

فدراسیون در سریع ترین زمان ممکن پیش نویس اساسنامه 

اصلاح شده را برای فدراسیون بین المللی فوتبال ارسال کنند. 

اگرچه بعد از رایزنی های انجام شده و تدوین جدول زمان بندی 

برای انجام امور اصلاح اساسنامه و انتخابات مقرر شد انتخابات 

در مهرماه سال جاری برگزار شود، اما برخی اتفاقات و نامه جدید 

هشدارآمیز فیفا کار را به سمتی برد که دوباره اوضاع پیچیده شود. 

داستان از آنجا آغاز شد که چندی پیش و به دنبال نامه بدوی 

فیفا به فدراسیون ایران که انتخابات را لغوکرد، کمیته حقوقی 

و تدوین مقررات فدراسیون فوتبال تهیه پیش  نویس اساسنامه 

را در دستورکار قرار داد و قرار شد در چندمرحله این اصلاحات 

صورت گیرد و پس از طی شدن روال اداری، پیش نویس نهایی در 

اختیار کنفدراسیون فوتبال آسیا و فیفا قرار گیرد. بر همین اساس 

فدراسیون فوتبال در نخستین اقدام خود از اعضای مجمع خواست 

نظرها و پیشنهادهایشان را درمورد اساسنامه تا روز 27 فروردین سال 

جاری ارسال کنند تا با درنظر گرفتن نقطه نظرات آنها، پیش نویس 

بدون کمترین ایراد تنظیم و در اختیار هیات رئیسه قرار بگیرد. 

کمیته حقوقی و تدوین مقررات پس از دریافت نقطه نظرات اعضای 

مجمع آن را اختیار هیات رئیسه قرار داد تا تایید نهایی صورت گیرد 

و درنهایت برای فیفا ارسال شود. 

بااین حال و بعد از ارسال پیش نویس اساسنامه به این امید که 

فیفا چشمانش را روی بسیاری از مسائل ازجمله نادیده گرفتن 

حق مسلم مجمع و احترامی که برای اعضای مجمع قائل نشد، 

ببندد؛ این اتفاق هرگز محقق نشده و فدراسیون جهانی فوتبال با 

برشمردن ایرادات ریز و درشت بسیاری، پیش نویس را برای بررسی 

بیشتر و اصلاح بسیاری از بندهای آن به فدراسیون ارجاع داد و از 

مسئولان فوتبال ایران خواسته شد تا روز جمعه اصلاحات نهایی 

را برای فیفا ارسال کنند و عنوان شد که درغیر این صورت احتمال 

تعلیق فدراسیون و تشکیل کمیته عادی سازی )انتقالی( وجود دارد. 

فیفا در این نامه تاکید کرد: »ما قویا درخواست داریم که فدراسیون 

ایران پیش نویس اساسنامه خود را براساس سند ضمیمه شده به این 

نامه، با حداقل تغییرات در ماهیت آن نهایی کند و یک نسخه از آن 

را حداکثر تا 5 ژوئن 2020 )16 خرداد( به FIFA و AFC ارائه کند 

و با توجه به موارد فوق الذکر، درصورت عدم رعایت این بخشنامه، 

موضوع برای اقدامات بیشتر به نهادهای مربوط FIFA ارجاع داده 

خواهد شد. ما اطمینان داریم نقش خود را در یاری در این موضوع 

ایفا کرده ایم. از توجه شما متشکریم و درصورت نیاز، آماده ارائه 

کمک های بیشتری هستیم.«

اصلاحاتاساسیانجامشد

فیفا در نامه ای که برای فدراسیون ایران ارسال کرده بود، خواستار 

ایجاد تغییرات در بخش هایی از پیش نویس اساسنامه شده بود که 

حضور وزیر ورزش و معاونش در مجمع و داشتن حق رای از مهم ترین 

ایرادهای واردشده بود. فیفا ایرادهای زیادی را به پیش نویس 

اساسنامه فدراسیون وارد کرده بود، اما مسئولان ایران تاکید کردند 

که این ایرادها به تعداد انگشتان دو دست هم نیست. بااین حال 

هیات رئیسه فدراسیون تلاش کرد در فرصت کوتاه یک هفته ای که 

فیفا داده بود، چند ایراد مهم را برطرف کند و با ارسال این موارد به فیفا 

زمان جدیدی را برای تکمیل اساسنامه در اختیار بگیرد. بااین حال 

مسئولان ورزش کشور پس از برگزاری نشست های مشورتی به این 

جمع بندی رسیدند که حضور وزیر ورزش و معاونش در مجمع را 

حذف کنند تا یکی از بزرگ ترین ایرادهایی را که فیفا به اساسنامه 

گرفته است، برطرف کنند. یکی از دیگر مواردی که از سوی مسئولان 

فدراسیون فوتبال ایران اصلاح شده، مربوط به آیین نامه ثبت نام 

برای ریاست و هیات رئیسه فدراسیون بود که در اساسنامه ارائه شده 

سابقه مدیریتی 10 ساله را برای ریاست فدراسیون درنظر گرفته 

بودند که در اصلاح جدید 10 سال هم حذف شد. از سوی دیگر 

بازیکنانی که سابقه ملی بالایی دارند، اما سابقه مدیریت ندارند هم 

می توانند برای حضور در انتخابات فدراسیون فوتبال ثبت نام کنند. 

البته تعداد بازی ملی این بازیکنان باید بیشتر از 100 بازی برای 

تیم ملی کشورشان باشد؛ بازیکنانی مانند نکونام، دایی، کریمی، 

سیدجلال حسینی، مهدوی کیا، حاج صفی و چه بسا آندرانیک 

تیموریان. همچنین در اساسنامه فدراسیون فوتبال تاکید شده 

بود که افرادی که قصد ثبت نام برای انتخابات ریاست فدراسیون را 

دارند، باید 10 امضا اعضای مجمع را داشته باشند که در اصلاحات 

جدید این میزان امضا به 6 تا 8 امضا رسید. از سویی پیش از این 

داوران اجازه ثبت نام برای ریاست فدراسیون فوتبال را نداشتند 

که در اصلاحات جدید این حق هم برای داوران درنظر گرفته شد 

که مثل سایرین بتوانند برای انتخابات ریاست فدراسیون ثبت نام 

کنند. البته این بخش شامل داورانی مثل علیرضا فغانی می شود که 

تجربه بین المللی بالایی داشته باشند. درنهایت یکی از بزرگ ترین 

ایرادهایی که فیفا به اساسنامه فدراسیون فوتبال گرفته بود، انتصابی 

بودن ارکان قضایی فدراسیون توسط رئیس بود که در اصلاح جدید 

این ارکان شامل اعضای کمیته انضباطی، کمیته استیناف و کمیته 

اخلاق توسط مجمع انتخاب خواهند شد. 

جزئیاتاصلاحاساسنامهفدراسیوناززباننبی

مهدی محمدنبی، دبیرکل فدراسیون فوتبال درباره حضور وزیر 

در اساسنامه قبلی که با بحث استقلال فدراسیون منافات داشت 

و حذف این مورد در اساسنامه جدید، اظهار کرد: »موارد مدنظر 

فیفا را رعایت کردیم و در این بخش مشکلی نداریم. در بخش ارکان 

مستقل هم موارد فیفا را رعایت کردیم. کار سنگینی داشتیم چون 

تعطیلات زیادی بود و بحث کرونا هم پیش آمد.« دبیرکل فدراسیون 

فوتبال همچنین با اشاره به همکاری وزارت ورزش برای پیش نویس 

اساسنامه جدید خاطرنشان کرد: »وزارت ورزش انعطاف به خرج داد 

و از دوستان تشکر می کنم.« 

وی که با برنامه »ورزش و مردم« گفت وگو می کرد، درخصوص انتخاب 

اعضای کمیته های قضایی مثل کمیته انضباطی و اخلاق یادآور 

شد: »اعضای این کمیته ها را مجمع باید با رای گیری انتخاب کند. 

حتی کمیته حسابرسی هم همین طور است.« 

نبی درخصوص ایجاد تغییرات در شرایط کاندیداهای ریاست 

فدراسیون تاکید کرد: »در بخش اساسنامه و کسانی که می خواهند 

کاندیدا شوند، انعطاف خوبی به خرج داده شده است. بعد از 

بازگشت اساسنامه از فیفا آن را منتشر می کنیم. طبق قانون رفتار 

کردیم که در تاریخ فدراسیون فوتبال کم سابقه و بی سابقه است. 

اعضای مجمع مشارکت کردند و بخش اعظمی از مواردی که در 

اساسنامه آورده ایم، نظرات اعضای مجمع است.« 

تلهکنفرانستعیینکننده

طبق شنیده های »فرهیختگان« بعد از جمع بندی های انجام شده 

درخصوص پیش نویس اساسنامه و گرفته شدن تصمیمات مبذول 

در این زمینه، ظهر روز گذشته به وقت تهران در یک کنفرانس تلفنی 

آنلاین بین مسئولان فدراسیون فوتبال با مسئولان ذی ربط فیفا 

و ای اف سی، مذاکرات لازم انجام شده و اصلاحاتی که صورت گرفته 

در پیش نویس به اطلاع نهادهای بین المللی رسیده تا فعلا خطراتی 

مثل تعلیق یا ایجاد کمیته عادی سازی )انتقالی( از سر فوتبال 

ایران برطرف شود. 

البته در همین خصوص منصور قنبرزاده عضو هیات رئیسه سازمان 

لیگ فدراسیون فوتبال هفته گذشته ضمن گوشزد برخی رفتارهای 

مدیران فوتبال ایران به »فرهیختگان« گفته بود: »این رویه ای که 

فدراسیون فوتبال پیش گرفته، اگر به نظرم خیلی سریع مسائلی 

که فیفا گوشزد کرده را مدنظر قرار ندهند، مطمئنا به سمت ایجاد 

کمیته انتقالی پیش می رویم. حالا و با اقدامات انجام شده به نظر 

می رسد فعلا این خطر برطرف شده و باید منتظر برخی تصمیمات 

از سوی فیفا در قبال فوتبال ایران باشیم.« 

»فرهیختگان«گزارشمیدهد؛تلهکنفرانسمدیرانفدراسیونایرانوفیفا

وزیر حذف شد، ایران وقت گرفت
نکونام،دایی،کریمی،مهدویکیاوفغانیمیتوانندرئیسفدراسیونشوند
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وقتـیبـهدفترچـهخاطـراتپرسـپولیسسـرمیزنیـمبـانامهایـیمواجـه

میشـویمکـهامـروزدیگرکمترکسـیدربارهشـانصحبـتمیکندوحتی

ازدیـدرسـانههاوخبرنـگارانهـمدورماندهانـد.یکـیازنامهایـیکـهدر

لیـگهفتـمهملباسپرسـپولیسرابرتنمیکـردودرقهرمانیدراماتیک

سـرخهاهـمدرزمیـنحضـورداشـت،نبیاللـهباقریهـا،مدافـعگیلانـی

قرمزهـابـودکـهسـرمربیوقـتپرسـپولیساعتقادویـژهایبهاوداشـتوبا

اینکـهازلیـگیـکبـهایـنتیـمآمـدهبـود،اماتوانسـتجایگاهخوبـیبرای

خوددرتیمدستوپاکند.گفتوگوی»فرهیختگان«باباقریهاراکهاین

روزهـادرتیـمنونهـالانپرسـپولیسمربیگـریمیکند،درزیـرمیخوانید.

اززمانیشـــروعکنیمکهبهپرسپولیسپیوستی،حضورتازلیگیکدر

پرسپولیسبرایخیلیهاعجیببود.

من قبل از پرسپولیس چندسالی را در لیگ یک بازی می کردم و سرشناس بودم و 

در تیم عقاب با بازیکنان بزرگی مثل هاشمی نسب و خداداد عزیزی همبازی بودم. 

بعدش هم که به تراکتور رفتم و اسم و رسم و هواداران این تیم را همه می شناسند. 

آنجا زیرنظر فرشـــاد پیوس کار کردم و چند گل حســـاس هم زدم که با این تیم در 

شـــرف لیگ برتری شـــدن بودیم، اما برخی سیاسی بازی ها اجازه این کار را نداد. 

بعد از پایان این مسابقات من از اکثر تیم های ایرانی پیشنهاد داشتم، اما انتخاب 

من پرسپولیس بود. 

وخیلیزودبهترکیباصلیاینتیمپرستارهرسیدی.

کســانی کــه مــن را می شناســند، می داننــد کــه نبی الله همیشــه بیشــترین 

ــینی  ــت و نیمکت نش ــلا از رقاب ــن اص ــذارد و م ــر می گ ــن را پشت س تمری

هراســی نداشــته ام. ایــن را فرشــاد پیــوس بــه مــن گوشــزد کــرده بــود کــه 

ــم  ــن را ه ــم. ای ــلاش کن ــف ت ــد مضاع ــپولیس بای ــت در پرس ــرای موفقی ب

بگویــم کــه مــن می دانســتم پیراهــن چــه تیمــی را بــر تــن کــرده ام و قــدر 

آن را می دانســتم. 

کارکردنباافشینقطبیچطوربود؟

ما ایرانی ها خیلی عادت بدی داریم، هر کســـی که موفق عمل می کند، پشتش 

حرف می زنیم و برایش داستان درست می کنیم. همین حالا هم پشت سر مربیان 

لیگ برتری مان حرف کم نیست و وقتی به کارنامه افرادی که این حرف ها را می زنند، 

نگاه می کنیم، می بینیم که حتی سابقه هدایت تیم جوانان را هم در کارنامه شان 

ندارند. افشین قطبی یکی از مربیان موفق لیگ برتر بود که یک ادبیات 

تازه و خاص را به فوتبال ما آورد و البته او هم شـــاید مثل همه آدم ها 

نقاط ضعف و قوتی برای خودش داشته باشد. 

منتقدانـــشبراینباوربودندکهظاهـــروباطنشبایکدیگر

نمیخواند.

من احساس می کنم که قطبی سال اول بسیار انسان خوب و کم نقصی 

بود. او در سال بعد رفتارش عوض شد و دلیل اصلی اش هم این بود که 

تحت تاثیر ایران و ما ایرانی ها قرار گرفت!

ازآنقهرمانیباکسر6امتیازبگو.

واقعا به یادماندنی بود. سالی که قطبی به پرسپولیس 

آمد، از ما 6 امتیاز کســـر شد ولی درنهایت با گل 

دقایق پایانی ســـپهر حیدری توانســـتیم 

قهرمان لیگ برتر شـــویم و این تلاش 

برای هواداران مان خیلی قابل احترام 

بود. فکر می کنم تا سال های سال 

باز هم از این قهرمانی به عنوان 

یکـــی از اتفاقات به یادماندنی 

لیگ برتر یاد شود. 

ودرپایانهمانبازی،توتهدیدبهاخراجشدی.

بله. بازی در وقت معمول بود و 7، 8 دقیقه مانده بود که 90 دقیقه تمام شود و ما 

هم با مساوی قهرمانی را از دست می دادیم. در یک صحنه توپ را به آشوبی دادم و 

نفوذ کردم و قطبی هرچه داد و فریاد کرد، برنگشتم. آخر بازی با گل سپهر قهرمان 

شدیم، اما همین که به رختکن رفتیم، قطبی دنبال من می گشت و تا من را 

دید، گفت اگر من سال آینده اینجا باشم، تو را نمی خواهم! البته 

حق با او بود و من نباید احساساتی بازی می کردم، چراکه اگر روی 

همان صحنه دروازه ما باز می شد، قهرمانی کلا از دست رفته بود. 

بعداز3سالهمپرسپولیسراترککردی.

من دروغ نمی گویم، جدایی ام به خاطر مسائل مالی بود. من در 3 

سال کمترین دریافتی را داشتم و اهل مصاحبه و جنجال و در چشم 

بودن هم نبودم که بتوانم مبلغ را بالا ببرم. در ســـال آخر پیشنهاد 

پرســـپولیس خیلی پایین بود و من از مس کرمان پیشـــنهادی 

به مراتب بالاتر دریافت کردم و برای تامین آینده ام چاره ای 

جز ترک پرسپولیس نداشتم. البته این را بگویم که امروز 

از آن تصمیم به شدت پشیمان هستم. 

الاناوضاعچطوراست.مربیگریدرتیم

پایهپرسپولیسراضیکنندهاست؟

مـن سـال قبـل بـا مسـعود زارعی به 

نونهـالان پرسـپولیس آمـدم و در 

بـازی باقی مانـده توانسـتیم   9

نتایـج خوبـی کسـب کنیـم و 5 

برد، 3 مسـاوی و تنها یک باخت 

آوردیـم. امسـال هـم هنـوز منتظریـم کـه بـرای شـروع تمرینـات و بازی هـا 

تصمیم گیـری شـود. 

شرایطاینروزهایلیگراچطورمیبینیوبهنظرتودراینشرایطبرگزاری

لیگبهصلاحاست؟

نظر من این است که بازی ها حتما برگزار شود. مثل همه کشورهای فوتبال خیز که 

رفته رفته بازی هایشان آغاز می شود، ما هم باید شرایط را برای ادامه رقابت ها مهیا 

کنیم. حالا مدام افراد کرونایی را وســـط می کشـــند تا بازی ها را تعطیل کنند، اما 

یکی نمی گوید که این افراد کجا به کرونا مبتلا شده اند. شاید 2 سال دیگر مجبور 

باشیم با کرونا زندگی کنیم، نمی شود که همه فعالیت ها را تا آن زمان تعلیق کرد. 

واگربخواهندلیگراتعطیلکنند،چهتصمیمیبگیرندکهتیمیمتضرر

نشود؟

اولا که این کار که لیگ تعطیل شود، درست نیست اما اگر هم قرار بر تعطیلی باشد، 

تیمی که 10 امتیاز بالاتر از رقبایش کسب کرده، شایسته عنوان قهرمانی است. 

می خواهند جلوی چهارمین قهرمانی پرسپولیس را بگیرند، اما باید بدانند که این 

تیم چه بازی بکند و چه بازی نکند، قهرمان اســـت، فقط فدراسیون باید شهامت 

اعلام این نتیجه را داشته باشد. 

برخیتیمهاهمازخریدنجامبرایپرسپولیسوتعطیلیلیگحرفمیزنند.

این حرف ها واقعا زننده اســـت. اینها می خواهند با هر روشی که می توانند خود را 

در چشم هواداران شان جا کنند. شما از بزرگان فوتبال این حرف ها را نمی شنوید و 

این صحبت ها برای یک سری افراد خاص است که نمی دانم چه فازی دارند! حتی 

بزرگان استقلال هم بر این باورند که قهرمانی حق پرسپولیس است. 

بهعنوانآخرینسوالخاطرهایاززمانحضورتدرپرسپولیسداری؟

روزی که به تمرینات پرسپولیس رفتم، متوجه شدم که هواداران با زبان آذری من را 

تشویق می کنند. از آقاکریم )باقری( پرسیدم که آنها چه می گویند که به من گفت 

برو برایشان دست تکان بده، بقیه اش مهم نیست. بعدا فهمیدم که هواداران فکر 

می کردند چون فامیلی ام شبیه آقاکریم است و از تراکتور هم آمده ام، آذری هستم 

و این برایم خاطره خیلی شیرینی بود. 

گفتوگو

باقریهادرگفتوگوبا»فرهیختگان«:رفتنمازپرسپولیسبهخاطرپولبود،نهتهدیدسرمربی

قطبی فصل اول آدم خوبی بود، بعدش عوض شد
اهلگیلانمولیهوادارانمراآذریتشویقمیکردند!

آرشمحمدی
روزنامهنگار

کمیته تدوین مقررات حتی رونویسی هم بلد نبود!

یکی از افراد مسئول در فوتبال که علاقه ای به انتشار نامش نداشت، یادداشتی درباره اتفاقات اخیر 

فدراسیون فوتبال در اختیار »فرهیختگان« قرار داده که در ادامه می خوانید.

»بعد از انتشار نامه تحقیرآمیز فیفا درمورد ارسال پیش نویس اساسنامه فدراسیون فوتبال مشخص 

شد که کمیته تدوین مقررات حتی رونویسی هم بلد نبوده است. فیفا می گوید که شما از شهریور 

98 فرصت داشتید اساسنامه خود را اصلاح کنید، اما این زمان را از دست داده اید و با وجودی که 

یک پیش نویس از قبل آماده شده در اختیار شما بوده، حتی قادر به رونویسی از آن هم نبوده اید. 

متاسفانه ساختار هیات رئیسه فدراسیون فوتبال نیز فاقد تخصص لازم برای بحث و استدلال در 

رابطه با اساسنامه فدراسیون است و معلوم نیست در جلسه 10 ساعته که آقایان در آکادمی فوتبال 

برگزار کرده اند، چه دســـته گل هایی به آب داده اند که فیفا با لحن بســـیار بد و بدون اینکه به ماده 

خاصی اشاره کند، فقط گفته است که این اساسنامه شوک آور است و شما مسیر را اشتباه رفته اید. 

کمیته تدوین مقررات با ترکیبی که هیچ کس از اهالی فوتبال آنها را نمی شناســـد، در چهار سال 

گذشته حتی یک جلسه هم برگزار نکرده و در شب امتحانات اساسنامه جمع شده اند تا دبیرکل با 

چهره هایی که هیچ کس در فوتبال آنها را نمی شناسد، عکس بگیرد. پدیده محرمانه تلقی کردن 

تمامی کارهای فدراســـیون و امنیتی کردن آن که از زمان مدیریت مستعفی وجود داشت، باعث 

شد رفته رفته اشکالات موجود در انتصاب افراد هم مشخص شود و کمیته ای که باید تدوین برای 

مقررات باشد، بیشتر ترجمه مقرراتی را انجام داده که گاهی برای داخل همخوانی نداشته است و 

این افتضاح که فیفا باعث افشای آن شد، انگار کسی را از رو نبرده است. فرد متخصصی می گفت 

وقتی کسی نه سابقه داوری دارد، نه مربیگری، نه بازی و نه مدیریت در یک جای فوتبال و نه سابقه 

تماشاچی بودن در فوتبال و نه قبل از آن علاقه مند به خواندن اخبار ورزشی، چطور توسط رئیس 

مستعفی در جایی منصوب می شود که آثار و تبعات آن این است که فیفا بگوید دستپخت آقایان 

شوک آور است! مسیر را هم گم کرده بودند؛ شایسته سالاری در فوتبال حلقه گمشده است و کسی 

جای خودش نیست؛ این آبروریزی شاید آخرین بار نباشد. 

یادداشتوارده


